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رانت نفتي به خودماني ها! 

»كهنگي« رابطه كارفرما و پيمانكار گرچه به عنوان يكي از مشكلات 
قديمي و نخ نماي صنعت نفت شناخته مي شود اما طي سال هاي اخير 
اين نظام داراي پيچيدگي هاي بزرگي ش��ده اس��ت كه غايت كار را به 
كاهش بهره وري و كارايي ش��ركت هاي ايران��ي و افزايش بيكاري در 

قديمي ترين صنعت ايران رسانده است. 
با گذشت 36 سال از تأسيس وزارت نفت و انتقال بخش مهمي از وظايف 
شركت ملي نفت سابق به اين وزارتخانه هنوز هم شركت ملي نفت در 
بلاتكليفي به سر مي برد و مشخص نيس��ت حاكم منافع ملي است يا 
متصدي آن. بر اس��اس عرف رايج در صنعت نفت ايران، ش��ركت ملي 
نفت توس��عه دهنده ميادين نفت و گاز كشور است كه خود با تأسيس 
شركت هاي كارفرمايي و حتي پيمانكاري اقدام، منابع هيدروكربوري 
را از زير زمين به »رو« مي آورد. آنچه تا حدود پنج سال پيش در اين باره 
حكمفرمايي مي ك��رد، واگذاري پروژه به پيمانكاران از س��وي يكي از 
شركت هاي كارفرمايي يا حتي پيمانكاري ش��ركت ملي نفت بود. به 
عنوان نمونه شركت نفت و گاز پارس تمامي پروژه هاي پارس جنوبي 
و پارس شمالي را بر عهده داشته و با ايفاي نقش كارفرمايي، امور را به 
پيمانكاران واگذار مي كند. از سوي ديگر شركت هاي پيمانكاري مانند 
تأسيسات دريايي، پترو ايران، پتروپارس و... كه در كاغذ خصوصي ولي 
در عمل وابسته به وزارت نفت هستند، اجراي پروژه ها را دست گرفته و 
با خرد كردن پروژه، بخش هاي مختلف آن را به شركت هاي خصوصي و 

دولتي واگذار مي كنند چه در قالب برگزاري مناقصه و چه بي آن. 
با وجود وارد ب��ودن ايراد به اين روند، باي��د پذيرفت كه چنين روندي 
طي سال هاي گذشته موجب رشد و بالندگي شركت هاي ايراني شد و 
مهندس��ان جوان ايراني يكي از منتفعان اين »عرف« بودند. متأسفانه 
طي سال هاي گذشته برخي از همين پيمانكاران كه مشخص نيست 
به معن��اي واقعي كلمه پيمانكار هس��تند يا كارفرما، با تأس��يس يك 
شبه شركت در حوزه هاي مختلف، ش��ركت هاي ايراني را از دور خارج 

كرده و در فضايي پر ابهام پروژه ها را »تك خوري« كردند. 
نكته تأس��ف بار تر اي��ن ماجرا، تأس��يس ش��ركت هاي حف��اري در اين 
شركت هاست كه نه تخصصي در حفاري دارند و نه دكلي بلكه با اجاره دكل 
از شركت هاي هندي و چيني سود كلاني به جيب مي زنند. به عنوان نمونه 
يكي از شركت هاي حفاري وابسته به يك شركت نفتي، با اجاره دكل هاي 
حفاري از چيني ها، قرارداد حفاري پر س��ودي را با اجاره روزانه 190 هزار 
دلار امضا مي كند و به شركت ملي نفت خدمات مي دهد در حالي كه گفته 
مي شود روزانه 130 هزار دلار به صاحب چيني اين دكل اجاره مي دهد. در 
واقع اين شركت روزانه 60 هزار دلار از دلالي »شيكي« كه انجام مي دهد 
سود مي كند و شركت هاي ايراني به كنار مي روند تا در ازاي آن شيوه جديد 

دلالي در حفاري »يك منتفع« داشته باشد و »هزاران متضرر«. 
بايد پذيرفت نظام پيمانكاري – كارفرمايي نفت ايران بيمار اس��ت و با 
وجود تشخيص بيماري، اقدام خاصي براي درمان آن صورت نمي گيرد 
كه هيچ بلكه رصد آنچه در اين بخش رخ مي دهد به خوبي نشان مي دهد 
برخي س��ودجويان با اهداف مختلف اين بيماري را بغرنج تر مي كنند. 
وزارت نفت كه حافظ منافع ملي اس��ت به راحت��ي مي تواند با تنگ تر 
كردن نظارت خود بر شركت ملي نفت و شركت هاي تابعه، به داستان 
دلالي در اين حوزه پايان دهد اما چه مي توان كرد كه برخي »نانشان« 

در وضعيت موجود است. 
انتظار مي رود مسئولان امر به چند پرسش پاسخ دهند؛ چرا بايد شركت هاي 
دولتي با تأسيس شركت هاي يك شبه و غريبه با اصول حفاري، به رقابت نا 
برابر با شركت هايي بپردازند كه با دلارهاي ايراني ساخته شده اند و هزاران 
كارگر و كارمند دارند؟ مگر جز اين است كه اين شركت ها در سخت ترين 
شرايط به كشور كمك كردند. اينك كه بوي توافق مي آيد به كنار مي روند؟ 
به چه دليل ش��ركت ملي نفت به زير مجموعه هاي خ��ود اجازه مي دهد 
به جاي سپردن كار به ش��ركت هاي ايراني با كاركنان ايراني، پروژه ها را 
به ش��ركت هاي خارجي با كاركنان هندي و چيني هدايت كند؟ گويا در 
اساسنامه شركت ملي نفت تأكيد شده است كه بايد در راستاي اشتغالزايي 

براي اهالي شرق آسيا فعاليت داشته باشد!
س��ؤال ديگر آنكه در صورت تعطيلي اين شركت ها و يكه تازي دلال ها 
چه سرنوشتي در انتظار نفت است؟ اينك كه شركت هاي ايراني به بلوغ 
رسيده و به رقيب شركت هاي آسيايي تبديل شده اند، بايد آنها را پاي 
چيني ها و هندي ها »ذبح« كرد؟ به طور قطع ريشه اصلي اين مشكل 
در وهله نخست به نظام كارفرمايي- پيمانكاري نفت بر مي گردد و در 
مرحله بعد، »نديدن« هايي اس��ت كه سر منشأ اصلي اش، رانتي بزرگ 
است، رانتي متعلق به »خودماني ها«. اميد است فراموشكار نباشيم و با 

خط كش منافع ملي به امور بپردازيم...!

عرضه51 درصد سهام بانك مهر اقتصاد تا تير  
مديرعامل بانك مهر اقتصاد با اش�اره به اينكه مجوز قطعي بانك 
مركزي ب�راي بانك مهر اقتصاد ب�راي واگذاري 51 درصد س�هام 
آن صادر شده اس�ت، گفت: اين در حالي اس�ت كه بعد از تصويب 
اساسنامه بانك مهر اقتصاد در سال گذشته در اواخر سال توانستيم 
حدود 14 درصد سهام بانك را بين 170 هزار متقاضي و مشتريان 
خود كه از عموم جامعه هستند در فرابورس توزيع و واگذار كنيم. 
به گزارش »جوان« دكتر غلامحسين تقي نتاج در يك نشست خبري 
گفت: بانك مركزي تا تيرماه به بانك مهر اقتصاد مهلت داده تا حداقل 
37 درصد باقي مانده از 51 درصد تعيين ش��ده براي واگذاري سهام 
خود را در فرابورس عرضه كند. براين اس��اس بانك مه��ر اقتصاد نيز 
حدود دو ماه آينده با توجه به شرايط بازار و قيمت هاي روز نسبت به 

اين موضوع اقدام خواهد كرد. 
وي افزود: قيمت پايه سهام بانك مهر اقتصاد حدود 130 تومان تعيين و تا 
138 تومان نيز معامله شد كه در آخرين قيمت حدود 123 تومان معامله 
شده اين در حالي اس��ت كه با توجه به ارزش ذاتي بالاي سهام اين بانك 
آينده سهام آن روشن بوده و خريداران از منافع آن بهره مند خواهند شد. 
نتاج گفت: بانك مهر اقتصاد 12 ميليون مشتري سپرده گذار دارد و به 10/5 
ميليون نفر طي سال هاي گذشته انواع وام و تسهيلات پرداخت كرده است. 
وي از برنامه اين بانك در سال آينده براي انجام فعاليت هاي ارزي خبر داد 
و گفت: اميدواريم پس از كسب مجوز از بانك مركزي فعاليت هاي ارزي را 
شروع كنيم و براي اين منظور نيز كميته اي برنامه ريزي هاي لازم را انجام 
داده است. وي نرخ معوقات بانك مهر اقتصاد را در حد استاندارد و بين 3 
تا 5 درصدعنوان كرد و گفت: البته با توجه به تضمين هاي اخذ شده اين 

مطالبات سوخت شده نبوده و قابل برگشت است. 
---------------------------------------------------

 سقوط شاخص كل بورس
به كانال ۶۷ هزار واحد

 ش�اخص كل بورس اوراق بهادار در جريان معام�ات ديروز بازار 
سرمايه با 704 واحد افت در ارتفاع ۶7 هزار و ۳74 واحدي ايستاد. 
به گزارش مهر، معامله گران بورس اوراق به��ادار تهران ديروز بيش از 
يك ميليارد و 302 ميليون برگ سهم را در بيش از 7۴ هزار مرتبه و به 
ارزش 209 ميليارد تومان داد و ستد كردند. شاخص هاي 30 شركت 
بزرگ در معاملات روزش��نبه 35 واحد، آزاد ش��ناور 737 واحد، بازار 
اول ۴۴9 واحد، ب��ازار دوم هزار و 838 واحد و ش��اخص صنعت ۴77 
 واحد افت را تجربه كردند. همچنين در معاملات ديروز شاخص قيمت

)وزني - ارزش��ي( 303 واحد و ش��اخص هاي كل)هم وزن( و شاخص 
قيمت)هم وزن( به ترتيب 22 و 20 واحد كاهش را تجربه كردند. ارزش 

روز بازار با 3 هزار واحد افت به حدود 301 هزار ميليارد تومان رسيد.

وحيد  حاجي پور

بانك ها سود سپرده يكساله را 20درصد كردند
توافق بر كاهش 2درصدي سود بانكي در نشست مديران عامل بانك هاي دولتي و خصوصي

در صورت تأييد بانك مركزي و شوراي پول و اعتبار اين پيشنهاد از 15 ارديبهشت ماه سال جاري عملياتي مي گردد

 نرخ سود سپرده ها ظاهراً با اجازه بزرگان بانكي 
به كاهش بله ! گفت تا نش�ان دهد همتي، رئيس 
بانك ملي نقش كليدي در سيستم بانكي داشته 
و چرا از بانك سينا به بانك ملي آورده شده است. 
 روز گذش��ته در حالي كه كسي خبر از كاهش نرخ 
سود بانكي نداشت و طيب نيا وزير اقتصاد نيز تنها 
اميدوار به كاهش نرخ سود بانكي بود،  همتي خبر از 
كاهش 2 درصدي نرخ سود سپرده ها ي يكساله داد 
هر چند اين تصميم از اول سال و به نقل از ايشان در 

روزها و رسانه هاي مختلف تكرار شده بود. 
بنابراين گزارش مدي��ران عامل بانك هاي دولتي و 
خصوصي در نشست صبح ديروز خود كه در محل 
بانك تجارت انجام گرفت، براي كاهش سود بانكي 
به تفاهم رس��يدند و عبدالناصر همتي مديرعامل 
بانك ملي ايران و رئيس شوراي هماهنگي بانك ها 
به نيابت از بانك هاي دولتي و خصوصي اعلام كرد: 
مدي��ران عامل بانك ه��اي دولت��ي و خصوصي در 
نشست خود كه در محل بانك تجارت انجام گرفت 

براي كاهش سود بانكي به تفاهم رسيدند. 
همتي تصريح كرد: با توجه ب��ه كاهش نرخ تورم و 
تأكيدات رياس��ت جمهوري و ديدگاه ها و نظرات 
وزير محت��رم امور اقتص��ادي و دارايي و رئيس كل 
محترم بانك مركزي مديران بانك ها توافق كردند 
در اولين مرحله سود علي الحساب سپرده هاي يك 
ساله را به 20 درصد كاهش داده و سود تسهيلات 

مشاركتي رايج بانك ها را بسته به نوع فعاليت 2 تا 3 
درصد كاهش دهند. به گفته همتي در اين جلسه 
مقرر ش��د در صورت تأييد بانك مركزي و شوراي 
پول و اعتبار اين پيشنهاد از 15 ارديبهشت ماه سال 

جاري عملياتي گردد. 
وي اف��زود: در اين جلس��ه اب��راز اميدواري ش��د 
پيش��نهادات بانك ها در مورد الزام��ات تثبيت و 
عملياتي شدن نرخ هاي جديد كه طي نامه اي به 
بانك مركزي اعلام خواهد شد، مطمح نظر مسئولان 
محترم بانك مركزي و شوراي محترم پول و اعتبار 
قرار گرفته و در جهت تعادل عرضه و تقاضاي پول 
در بازار ملحوظ گردد تا ان ش��اءالله زمينه كاهش 

مرحله بعدي نرخ سود نيز مهيا گردد. 
   من بي خبرم اما كاهش تدريجي 

ضروري است 
مديرعامل بانك مهر اقتص��اد درباره كاهش نرخ 
سود بانكي بر اساس تصميم مديران عامل بانكي 
به »جوان« گفت: از اين تصميم بي خبرم اما اينكه 
كاهش سود س��پرده ها توافقي باشد تا دستوري 
بهتر است. نتاج در عين حال افزود: ولي هر آنچه 
بانك مركزي تعيين كند بايد تمام بانك ها خود را 
ملزم به اجراي آن بدانند و نبايد مانند دوره گذشته 
باشد كه برخي مدعي توافق بودند اما نرخ هاي بالا 
را اجرايي مي كردند. وي ب��ا بيان اينكه با توجه به 
كاهش نرخ تورم در اقتصاد كشور كاهش نرخ سود 

بانكي نيز طبيعي اس��ت، افزود: بهتر است براي 
اجراي اين برنامه ابتدا نرخ سود سپرده ها با شيب 
ملايم كاهش يافته و س��پس در يك فاصله سه تا 

شش ماهه نرخ سود تسهيلات ساماندهي شود. 
نتاج خاطر نشان كرد: البته تمام مشكلات اقتصاد 
تنها با اصلاح نرخ سود بانكي برطرف نمي شود و در 
اين شرايط بايد تمام بازارها و مسائل موجود در آنها 

اصلاح شده و به طور همگام حركت كند. 
جذب سپرده بلند مدت از سال قبل محدود شده 
و الان بانك مركزي بايد بر نرخ س��ود سپرده هاي 
كوتاه مدت و )پشتيبان ( جاري مانور داده و آنها را 
پايين آورد كه نرخ شان به نرخ بلند مدت نزديك 
شده اس��ت، از اين طريق قيمت تمام شده جذب 
منابع در سيس��تم بانكي كاه��ش خواهد يافت و 
امكان پرداخت تسهيلات ارزان تر مهيا مي شود و 

به بازار جهت گيري ضد ركودي مي دهد. 
   طيب نيا:  ساماندهي نرخ سود 

جدي است 
اما در حالي ك��ه همتي در بانك تجارت با س��اير 
مديران عامل بانك ها به نتيجه قطعي كاهش نرخ 
سود بانكي رس��يده بودند، وزير امور اقتصادي و 
دارايي در محل وزارتخانه خود و در گفت و گويي 
با اش��اره به فاصله زياد ميان نرخ تورم و نرخ سود 
سپرده ها و تسهيلات بانكي گفت: ساماندهي نرخ 

سود بانك ها جدي است. 

به گزارش »جوان« علي طيب نيا با استدلال هاي 
منطقي و اقتصادي بر ضرورت كاهش نرخ س��ود 
اشاره كردو گفت: با توجه به كاهش محسوس نرخ 
تورم در دو سال اخير، فاصله نرخ تورم و نرخ سود 

سپرده و تسهيلات بانك ها زياد شده است. 
وي تأكيد كرد: فعالان اقتصادي حاضر نيس��تند 
نرخ سودي را كه حداقل 12 درصد بيشتر از نرخ 

تورم است، پرداخت كنند. 
طيب نيا خاطرنش��ان كرد: نرخ بالاي سود بانكي 
براي بازار سرمايه نيز مشكل ساز شده است زيرا 
اگر نرخ سودهاي بيس��ت و چند درصدي از نظام 
بانكي گرفته شود، انگيزه براي ورود منابع مالي به 
بازار سرمايه و تأمين مالي فعاليت هاي اقتصادي در 

اين بازار با مشكل مواجه مي شود. 
وي با بيان اينكه به صورت جدي تصميم داريم، نرخ 
سود بانكي را ساماندهي كنيم، گفت: البته بر اساس 
منطق اقتصادي، قواعد ش��رعي و نظام بانكداري 
اسلامي نمي توانيم كاهش نرخ س��ود بانكي را به 
صورت دستوري واز طريق بخشنامه انجام دهيم. 

وزير اقتصاد اظهار داشت: برنامه هاي مفصلي براي 
حل اين مشكل داريم كه بخشي از آن در احكام 
قانون رفع موان��ع توليد رقابت پذي��ر پيش بيني 
ش��ده اس��ت. وزير امور اقتصادي و دارايي گفت: 
افزايش سرمايه بانك ها، افزايش پرداخت بدهي 
دولت به بانك ها، وصول معوقات و فروش اموال و 
دارايي هاي مازاد نظام بانكي كشور از اين برنامه 
است كه مي تواند مشكل كمبود منابع نظام بانكي 

را كاهش دهد. 
   ماهي حتي از آب گل آلود!

 در اين ميان برخي از مؤسسات پولي – مالي نيز 
با توجه به شرايط پيش آمده،  سعي در جمع آوري 
بيش��تر س��پرده ها كردند و مهلت را براي افتتاح 
حساب ها با سود هاي بالاي 22 درصد و غير قا نوني 
غنيمت شمرده و اصطلاحاً نان را تا تنور داغ است 
در حال چس��باندن هس��تند. برخي مؤسسات و 
حتي بانك هايي كه از كاهش نرخ س��ود در سال 
قبل اس��تقبال كرده بودند اما افتتاح حساب هاي 
ويژه با س��ود بالاتر از نرخ مصوب بانك مركزي را 
رويه كرده اند، اين روزها به ش��دت در حال جذب 
سپرده گذاران با ارقام بالا هس��تند تا سپرده ها با 

ويژگي هاي قبلي را بيشتر كنند. 
بنابراين گ��زارش اين روزها پارچه نوش��ته هايي با 
محتواي پرداخت سود روزش��مار 22 درصد براي 
سپرده گذاري در يك بانك بزرگ دولتي، سپرده هاي 
ويژه يك ماهه با س��ود 22 درصد و حتي طرح هاي 
ديگر ب��راي س��پرده گيري با س��ودهاي 25درصد 
هم مشاهده مي ش��ود، ضمن اينكه بانك هايي كه 
به اين وضوح تبليغ��ات ندارند، براي س��پرده گذار 
مراجعه كننده خاصه اگر رقم بالايي داش��ته باشد، 

سودهاي ويژه اي در نظر مي گيرند.

   پيشنهادات مجلس براي تحقق اقتصاد مقاومتي به طرحي قانوني 
تبديل مي شود

   امسال 200 شركت دولتي واگذار مي شود
   ديوان محاسبات به عنوان مرجع رسيدگي كننده به موضوع رانت 

2ميلياردي براي واردات بايد تكليف اين پرونده را روشن كند. 
   واردات بي رويه و نرخ بالاي سود بانكي عامل افت توليد و اشتغال

    احداث كارخانه لوازم يدكي مدير ايراني در چين براي واردات به كشور
    افزايش 16 درصدي واردات كالا به كشور در سال 93

    تعيين تكليف بدهي مالياتي 10 هزار ميليارد تومان صندوق توسعه 
ملي تا تيرماه

    نفت در كانال 63 دلاري
   راه ان��دازي قط��ار مس��افري اصفه��ان- بندرعباس ب��ا تخفيف 

درصدي  10
   تعيين مسير خط لوله گاز صادراتي به عمان، هيئتي از اين كشور را 

هفته جاري راهي تهران مي كند
  تقاضاي افزايش مجدد تعرفه واردات فولاد در دولت بررسي مي شود 

  سيف خبر داد: طراحي سياست  هاي  جديد مقاوم سازي اقتصاد 
  سال گذشته 17 هزار ميليارد ريال انواع اوراق منتشر شد 

  گزارش كامل لايحه دو فوريتي »مشاغل عمومي حمايتي« به 
معاون اول رئيس جمهور ارسال شد

رئيس سازمان ملي     گزارش  2
استاندارد با اشاره 
به اينك�ه مرج�ع نهايي نظ�ارت ب�ر كيفيت 
بنزين هاي داخلي در كارگروه مشترك سازمان 
ملي استاندارد و وزارت نفت تعيين مي شود، 
گفت: تصميم نهاي�ي در اين خص�وص اوايل 
ش�د.  خواه�د  گرفت�ه  ارديبهش�ت ماه 
نيره پيروزبخت در نشس��ت خبري در خصوص 
كارگروه بررس��ي كيفيت بنزين، اظهار داش��ت: 
شوراي عالي استاندارد در اس��فند ماه 93 بعد از 
9 سال تشكيل جلسه داد و موضوعات مهمي از 
جمله مرجع نهايي ارزيابي كيفيت بنزين داخلي 

نيز مورد بررسي قرار گرفت. 
وي با اعلام اينكه در نهايت قرار شد يك كارگروه 
مشترك ميان سازمان ملي اس��تاندارد و وزارت 
نفت تش��كيل ش��ود و اين موضوع مورد بررسي 
قرار گيرد، اف��زود: در اوايل ارديبهش��ت ماه اين 
كارگروه تشكيل جلسه داده و تصميم نهايي را در 
مورد مرجع اصلي ارزيابي كيفيت بنزين و تمامي 

مقررات مرتبط با آن تعيين خواهد كرد. 

رئيس س��ازمان ملي اس��تاندارد اضافه كرد: اين 
س��ازمان اطلاعات و نتايج ارزيابي خود را به اين 
كارگروه ارائه كرده اس��ت، حت��ي نتايج كيفيت 
بنزين هايي را كه درسال 93 مورد ارزيابي قرارداده 
به كارگروه ارائه كرده است كه اميدواريم در نهايت 
با بررسي اين كارگروه در مورد اين موضوع تصميم 
نهايي اتخاذ شود. پيروزبخت در ادامه صحبت هاي 
خود به ديگر مصوبات شوراي عالي استاندارد اشاره 
كرد و گفت: دو طرح رويكرد نوين استانداردسازي 
و طرح تحول نظام استانداردس��ازي در شوراي 
عالي اس��تاندارد مورد تصويب ق��رار گرفت، در 
نهايت قرار شد اين س��ازمان هر شش ماه يك بار 
اقدامات خود را براي اجراي اي��ن دو طرح براي 
شوراي عالي استاندارد گزارش دهد. وي تصريح 
كرد: تأسيس دفاتر اس��تاني استانداردسازي در 
سازمان ها و ارگان ها نيز ديگر مصوبه شوراي عالي 

استاندارد بود. 
رئيس سازمان ملي اس��تاندارد در ادامه با اعلام 
اينكه تا كنون كمتر از 50 درصد درآمدهاي اين 
سازمان به حساب آن واريز مي شد، گفت: براساس 

مصوبه جديد شوراي عالي اس��تاندارد قرار است 
تمامي درآمدهاي اين سازمان به حساب آن واريز 
شود. پيروزبخت با اعلام اينكه با لغو تحريم هاي 
بين المللي مي توانيم عضوي��ت همه جانبه خود 
را در نظام صلاحيت استانداردسازي بين المللي 
داشته باشيم، تصريح كرد: ما به دنبال يك نظام 
يكپارچه سازي استاندارد هس��تيم اما متأسفانه 
اخي��راً برخي از س��ازمان ها و ارگان ه��ا به حوزه 
وظايف ما ورود پيدا كرده و خود استانداردهايي را 
تدوين مي كنند اين درحالي است كه تنها مرجع 

استانداردسازي سازمان ملي استاندارد است. 
   توقيف ۳800 فرآورده غيراستاندارد 

در سال گذشته 
همچنين مرندي معاونت نظارت س��ازمان ملي 
استاندارد به ارائه گزارشي از اقدامات اين سازمان 
درس��ال 93 پرداخت و اظهار داش��ت: درس��ال 
گذشته ۴ هزار و 700 پروانه استاندارد صادر شده 
البته حدود 16 هزار و 500 پروانه استاندارد نيز 
تمديد شده اس��ت. وي با بيان اينكه درسال 93، 
59 هزار بازرس��ي از واحده��اي توليدي صورت 

گرفته اس��ت، گفت: بي��ش از 300 ه��زار مورد 
بازرسي هم از مراكز عرضه كالا از عمده فروشي تا 
خرده فروشي انجام شده كه حدود 3 هزار و 800 
مورد توقيف فرآورده ها را به دليل عدم استاندارد 
داش��ته ايم، همچنين ۴80 مورد ني��ز به مراكز 

نظارتي با اعلام جرم ارسال شده است. 
معاونت نظارت س��ازمان ملي اس��تاندارد با بيان 
اينكه 2 هزار پرونده به مراكز تعزيرات حكومتي 
ارس��ال كرده ايم، تصريح كرد: حدود 115 جعل 
علامت استاندارد شناسايي ش��ده است، در اين 
ميان 238 مورد ه��م جعل رتبه ان��رژي و هزار 
مورد پلمب ماش��ين آلات واحدهاي توليدي را 
نيز انجام داده ايم. مرندي با تأكيد براينكه درسال 
جديد بخش نظارتي خود را با تقويت بيش��تري 
همراه خواهيم كرد، گفت: به عنوان نمونه ماده ۴ 
قانون سازمان ملي استاندارد كه پيش از اين اجرا 
نمي شد در سال جاري اجرا خواهد شد، برهمين 
اساس سازمان ملي استاندارد علاوه بر كالاهايي 
كه مشمول استاندارد اجباري هستند نظارت لازم 

را برساير كالاها نيز انجام خواهد داد.

تشكيل كارگروه بررسي كيفيت بنزين در دولت

 ورود ديوان محاسبات 
به موضوع تخلف برخي از مديران نفتي 

ديوان محاس�بات به موض�وع دريافت وجوه�ات غيرقانوني 
توسط برخي از مديران رسمي وزارت نفت و بازنشستگان اين 

وزارتخانه ورود كرد. 
به گزارش تس��نيم، طبق بن��د »دال« تبصره 18 قان��ون بودجه 9۴، 
هرگون��ه پرداخت حقوق، حق حضور در جلس��ات و پ��اداش نقدي و 
غيرنقدي به كاركنان ش��اغل دولت و پرداخت حقوق به بازنشستگان 
دولت كه به عنوان عضو هيئت مديره غيرموظف ش��ركت هاي دولتي 
و شركت هاي وابسته به نهادهاي عمومي غيردولتي، به ويژه به عنوان 

نمايندگان اشخاص حقوقي در مي آيند، ممنوع است. 
 به رغم اين موضوع هم اكنون برخي از مديران رس��مي وزارت نفت و 
بازنشس��تگان اين وزارتخانه  به عنوان عضو هيئ��ت مديره غيرموظف 
شركت هاي دولتي و شركت هاي وابسته به نهادهاي عمومي غيردولتي 
دريافت هاي قابل توجهي دارند. بر همين اساس نيز شنيده ها حاكي 

است ديوان محاسبات به اين موضوع ورود كرده است. 
تاكنون شواهد حاكي است اين مديران متخلف به عنوان عضو هيئت 
مديره يا نماينده س��هام عدالت در ش��ركت هاي پالايش نفت تبريز، 
پتروشيمي زاگرس، پتروشيمي شيراز، پالايش نفت شيراز، پتروشيمي 

اميركبير، پالايش نفت تهران و پتروشيمي قائد حضور دارند. 
سيد مهدي موسوي نژاد،  عضو كميسيون انرژي مجلس شوراي اسلامي 
نيز پيش از اين به خبرنگار تسنيم گفته بود: در صورتي كه اين موضوع 

صحت داشته باشد، بايد با اين مديران برخورد شود. 
وي با اشاره به اينكه وظيفه ديوان محاس��بات و سازمان بازرسي كل 
كشور نظارت بر اجراي بخش��ي از قوانين است، خواستار ورود آنها به 

اين موضوع و تذكر به خاطيان شده بود. 

 

 دليل كندي تردد كاميون ها 
در مرز بازرگان اعلام شد 

دبير كل ش�وراي بازرگاني مش�ترك ايران و تركي�ه گفت: تركيه 
قرارداد مرز بازرگان با ايران را نقض نكرده و مشكات پيش آمده 
در روزهاي اخير براي عب�ور و مرور كاميون ه�اي ايراني و تركيه 
در مرز ب�ه دلي�ل كمبود ني�رو براي پلم�ب باك ماشين هاس�ت. 
س��يد جلال ابراهيمي در گفت وگو با ايس��نا، درباره آخرين وضعيت 
مرز بازرگان و مشكلاتي كه مجدداً براي عبور كاميون هاي ايراني در 
مرز بازرگان در روزهاي اخير پيش آمده است، اظهار كرد: يك مقام 
مطلع مرزي به من اطلاع داده كه از مرز ب��ازرگان تا دانالو تريلرهاي 
ايراني ب��راي ورود به تركيه ح��دود 25 كيلومترصف كش��يده اند. از 
طرف ديگر كاميون هاي ترك هم براي ورود به ايران صف سه - چهار 

كيلومتري دارند. 
وي افزود: مس��ئولان گمرگ اعلام مي كنند ك��ه روزانه ۴00 تريلر را 
از مرز رد مي كنيم ولي مقام��ات در امورحمل ونقل و گمركات كه در 
محل حاضر هستند مي گويند »اگر روزي ۴00 ماشين در اينجا تردد 
كند ديگر صفي وجود نخواهد داش��ت و در نتيجه كم كاري نخواهيم 

داشت.« 
دبير كل شوراي بازرگاني مشترك ايران و تركيه ادامه داد: هر كاميون 
براي ورود به مرزهاي دو كشور بايد باك آن پلمب شود كه اين اقدام 
حدود 20 تا 30 دقيقه زمان مي برد. در نتيجه هر ساعت 20 كاميون 

امكان عبور دارند و بقيه ماشين ها در صف مي مانند. 
ابراهيمي در پاسخ به اينكه براي مشكل پيش آمده چه راه حلي وجود 
دارد؟ گفت: يكي از ضرورت ه��ا افزايش تعداد افرادي اس��ت كه كار 
پلمب كاميون ها را انجام مي دهند، چون با يك نف��ر كه كار پلمب را 
انجام مي دهد، در اين زمينه س��اماني نخواهيم داشت و ضرورت دارد 
گمرك تعداد اين افراد را زياد كند. اين كاري كه صورت گرفته بهانه اي 
در اختيار ترك ها قرار مي دهد كه مسيرشان را عوض كنند و از طريق 

گرجستان اقدام كنند. 
وي تأكيد كرد: طب��ق اعلام دوطرف اگر روزان��ه ۴00 كاميون وارد و 
۴00 كاميون خارج شود، ماشيني در صف نمي ماند اما در حال حاضر 

از سوي هر دو طرف كم كاري وجود دارد. 
رئيس شوراي بازرگاني ايران و تركيه درباره اينكه آيا تركيه قرارداد با 
ايران را در خصوص رفت و آمد كاميون ها در مرز بازرگان نقض كرده 
اس��ت يا خير؟ اظهار كرد: تركيه قراردادي كه زمستان سال گذشته 
براي تسهيل رفت وآمد كاميون ها با ايران بسته بود نقض نكرده است 
بلكه به دليل پلمب باك  كاميون ها ورود به مرزها زمانبر ش��ده است، 
چون طبق موافقتنامه ما پذيرفتيم كه بايد كاميون ها پلمب ش��وند، 

بنابراين بايد پرسنل بيشتري براي اين كار اضافه شود. 
ابراهيمي درباره اجرايي ش��دن تفاهمنامه هاي جديدي كه به تازگي 
بعد از س��فر رئيس جمهور تركيه به ايران بين دو كشور صورت گرفته 
است، گفت: تفاهمنامه هاي جديد نياز به زمان و برنامه ريزي دارند و 
در 10 روز امكانپذير نيستند و اجراي آن چند ماه طول خواهد كشيد. 
براي عبور و مرور راحت ماشين ها بين دو طرف هم برنامه  ريزي هايي 

شده اما زمان نياز دارد تا اجرايي شود.

مهران  ابراهيميان
   گزارش  يك

سرپرست نوسازي معاونت سرمايه انساني سازمان مديريت 
با بيان اينكه نيروهاي شركتي دستگاه هاي اجرايي تعديل 
نمي ش�وند، در عين حال از احتمال تعديل برخي كارمندان 

ناكارآمد خبر داد. 
علي صفدري در گفت وگو با فارس، با اش��اره به مصوبه ساماندهي 
نيروي انساني دستگاه هاي اجرايي كه اسفند ماه گذشته به تصويب 
رسيده است، اظهار داشت: بر اساس اين مصوبه دستگاه هاي مختلف 
بايد برنامه اي براي تعادل بخشي و عرضه نيروي انساني در دستگاه 
داشته باشند و از نظر كمي و كيفي، مدارك تحصيلي و تخصص در 

جايگاه مناسب خود قرار گيرند. 
به گفته وي اين مصوبه يك برنامه بلند مدت س��ه س��اله اس��ت تا 
دس��تگاه ها بتوانند موارد گفته ش��ده در آن را اجراي��ي كنند و با 
استخدام هاي جديد و تركيب نيروي انس��اني در قالب اين مصوبه 
ساماندهي ش��ود، زيرا به طور طبيعي نيروي دس��تگاه ها تعديل و 
برخي نيز خارج مي شوند. وي با تأكيد بر اينكه تاكنون ساماندهي 
دستگاه هاي اجرايي نظام مند نبوده است، گفت: در گذشته براساس 
برآوردهاي اوليه كار انجام مي ش��ده، اما اكنون بر اس��اس شرايط 
علمي و نگاه بلند مدت متناس��ب با نيروهايي كه خارج مي شوند يا 

ورودي هاي جديد تعادل ايجاد مي شود. 

به گفته صفدري در طول برنامه پنجم س��اماندهي نيروي انساني 
دستگاه ها وجود داشته اس��ت، اما اكنون به صورت نظام هدفمند 

انجام خواهد شد. 
وي در پاسخ به اين سؤال كه در يكي از بندهاي اين مصوبه عنوان 
شده كارمندان قراردادي بايد ساماندهي ش��وند و احتمال تعديل 
آنها نيز وجود دارد، تأكيد كرد: اگر نيرويي نامناس��ب بود يا مدرك 
تحصيلي آن نياز نبود باي��د آن را جابه جا كرد يا آم��وزش داد و در 
صورتي كه به كار نيايد مي توان طبق قانون ق��رارداد آنها را تمديد 
نكرد، البته بحث تعديل نيروي انس��اني نيست و هدف ساماندهي 

نيروي انساني است. 
وي در پاس��خ به اين س��ؤال كه اگر حضور اين كارمندان ضرورت 
نداشته باش��ند، تعديل مي شوند، يادآور ش��د: اكنون بحث تعديل 
مطرح نيس��ت، بيش��تر مربوط به داش��تن طرح و برنامه از سوي 
دستگاه هاست و بايد براي نيروي انساني خود براساس اين موضوع 
عمل كنند كه پرداخت اعتبار و بودجه استخدام هاي جديد و خروج 

نيرو از طريق آن خواهد بود. 
صفدري در پاسخ به اين س��ؤال كه آيا نيروهاي شركتي موجود در 
ادارات نيز تعديل خواهند ش��د يا اينكه دولت به صورت مستقيم با 
آنها قرارداد خواهد بست، اظهار داش��ت: اين نيروها به شركت  هاي 
پيمانكاري واگذار نخواهند ش��د و مس��تقيماً با دس��تگاه ها قرارداد 
مي بندند، در ش��رايط جديد و براي كارهاي خدمات��ي و قرارداد كار 
معين نيروي جديد اضافه نخواهيم كرد و به طور طبيعي برخي افراد 
بازنشسته شده و از سيستم خارج مي شوند و در صورت نياز گرفتن 
نيروي جديد در قالب شركت هاي پيمانكاري خواهد بود. صفدري با 
اشاره به اينكه اولين آزمون استخدامي دولت در خرداد ماه سال جاري 
انجام خواهد شد، گفت: بنا به اعتبار و بودجه پيش بيني شده با نياز 
واقعي دستگاه ها موافقت خواهد شد و آزموني نيز در آبان ماه انجام 

مي شود كه البته هنوز مجوزي براي آن صادر نشده است.

نيروهاي شركتي دستگاه هاي اجرايي تعديل نمي شوند
   اقتصاد كلان


